
 

 

NOTA DE PREMSA ANPER 20/06/2010 
 

ANPER (Associació Nacional de Productors i Inversors d'Energies Renovables) rebutja 
qualsevol mesura retroactiva que trenqui la seguretat jurídica espanyola. 
 

DAVANT  LES MANIFESTACIONS PER PART DEL SECRETARI D'ESTAT DE 
L'ENERGIA, SOBRE LA RETROACTIVITAT DE LES TARIFES ASIGANADAS 
PEL RD 661/2007 

Manifestem a l'opinió pública que: 
 

Sota la regulació del RD 661/07 s'han construït a Espanya al voltant de 3.200 MW de potència solar 
fotovoltaica repartides en unes 50.000 instal·lacions per tot el territori. Totes elles tenen una retribució 
perfectament definida per Llei amb actualitzacions anuals predicibles durant tota la vida de la instal·lació. 
 

ANPER (Associació Nacional de Productors i Inversors d'Energies Renovables) es va formalitzar davant del 
Ministeri de l'Interior dijous passat dia 10 de juny com a resposta a la incertesa generada entorn de 
l'amenaça de retroactivitat en la reducció de la retribució de les instal·lacions solars fotovoltaiques 
recollides en el RD 661/2007. 
 

El Secretari d'Estat per a l'Energia SR. Pedro Marín va mantenir ahir una reunió amb les tres associacions 
existents fins a la setmana passada (APPA, AEF i ASIF), a la qual ANPER va sol·licitar assistir i no va ser 
convocada, malgrat representar ja major quantitat productors que les tres anteriors, que en definitiva són 
els que es veurien afectats per un canvi retroactiu. 
 

Les esmentades associacions han estat informades que el govern planeja aplicar un retall del 30% amb 
caràcter retroactiu en la tarifa per a totes les instal·lacions acollides al RD 661/07. Aquesta mesura 
constituiria una expropiació directa sense cap compensació als inversors fotovoltaics. 

ANPER ha sabut també que la mesura ha causat inquietud i perplexitat entre tècnics i advocats de l'estat 
dels Ministeris d'Economia i d'Indústria que han mostrat la seva profunda preocupació per les garanties 
dels bancs quant a la devolució als impositors dels 100.000 € que marca la Llei. Sense deixar d'esmentar la 
fuga de capitals que es pot produir, afegit això al descrèdit internacional. (QUE NO ÉS POC!) 

L'actitud  de ANPER és clara. REBUTJA qualsevol canvi en la legislació vigent amb caràcter retroactiu pels 
següents motius: 
 

1. La retroactivitat de la tarifa no té cabuda dins de la llei 54/1997 que regula el sector elèctric, perquè la 
rendibilitat raonable de l'inversor continua sent avui la mateixa que el dia que va realitzar la inversió. 
2. Portaria a la ruïna a 50.000 productors que han invertit els seus estalvis confiats en la seguretat jurídica 
que fins ara proporcionava un RD promulgat pel govern d'Espanya. 
3. Afectaria molt negativament la valoració risc país amb el consegüent augment del cost del deute i la 
pèrdua de recursos d'inversió per recolzar una recuperació del país. 
4. L'inversor, sigui de la mida que sigui, no pot pagar les culpes d'una mala regulació. 
5. A més haurem perdut la gran oportunitat de pujar-nos al carro de les energies alternatives, un petit 
segment on som líders mundials. L'energia solar és el futur, hem d'evitar desastres com el del pou trencat 
a l'Atlàntic de BP. 
 



 

 

 
La mesura generaria més costos que beneficis pels següents conceptes: 
 
a) 60 mil aturats més, que cobrarien el subsidi d'atur (360 milions/any). Sense comptar amb els impostos 
que deixarien de pagar les empreses del sector. 
b) El cost de les indemnitzacions per les quantitats expropiades i els seus interessos superaran amb escreix 
l'estalvi pretès pel govern. 
c) 15.000 mil milions de deutes en "project finance" amb els quals hauria de torejar la banca internacional, 
farien augmentar el risc del país en almenys 60 punts bàsics (almenys 4.000 milions d'euros), almenys la 
meitat dels 10.000 milions deixats per caixes i bancs serien insolvències de les quals, almenys un 20% 
definitives (1.000 milions). 
 
L'Agència Europea d'Energia a través de Mr. Van-Steen en vista dels fets gravíssims que li 
expliquem ens demana que fem una QUEIXA I DENÚNCIA FORMAL, que es portés a efecte el 
dia d'avui i que estan estudiant els nostres advocats. 
 

En els seus sis dies d'activitat ANPER compta amb més de mil  representats, a raó de 150 nous productors 
al dia, i s'ha assegut amb els següents diputats del congrés per exposar-los el problema: 
 

Pel PSOE SR. Jesús Alique Portavoz en la comissió d'Indústria turisme i comerç i Dña. María José Fernández 
portaveu adjunt de l'esmentada comissió. Pel PP SR. Celso Delgado Portaveu adjunt del grup i SR. Antonio 
Erias portaveu d'Indústria i Comerç. Per CIU D.Joseph Sánchez i Llibre Portaveu adjunt del grup 
parlamentari. Pel Grup Mixt SR. Francisco Jonquera portaveu d'Indústria i Comerç 
. Coneixedors de les dramàtiques conseqüències, tots ells van rebutjar la inseguretat jurídica que es 
crearia amb l'adopció de la mesura proposada, prometent per tant recolzar les tesis  de ANPER en contra 
de la inseguretat jurídica. 
 

. ANPER ha contactat amb el Comissari de l'Agència Europea de l'Energia, qui ha mostrat la seva 
preocupació, i ha promès seguir el tema a causa de les conseqüències negatives que la mesura pot tenir 
per a la resta d'Europa. Aquesta mateixa actitud ha estat la mostrada per les Ambaixades de França, 
Alemanya i E.E.U.U 
 
Per últim ANPER (Associació Nacional de Productors i Inversors en Energies Renovables) ha traslladat 
aquesta nota de premsa als mitjans econòmics internacionals 


